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V úvodu bych chtěl nejprve napsat ně-
kolik vět o našem novém ženském druž-
stvu tvořeném převážně z manželek 
našich členů sboru a našich kamarádů. 
Důležité je poznamenat, že děvčata 
(některá) začala objevovat tajemství 
tohoto sportu teprve loni na Nočním 
útočením ve Sloupu, kde se jim uvede-
ný zážitek tak zalíbil, že nezůstalo je-
nom u jedné soutěže, a rozhodla se 
účastnit i dalších hasičských klání.  
Aby náš sbor jejich nadšení ještě pod-
pořil, přijali jsme ve sboru rozhodnutí  

o obnově a zakoupení veškerého sou-
těžního vybavení (kromě naší tradiční 
hasičské stříkačky PS12). To by nám 
mohlo pomoci k dosažení lepších vý-
sledků a „ulehčit“ nám celý požární 
útok. Vybavení bylo zakoupeno podle 
rad zkušenějších požárních sportovců  
a tím byly naše týmy připraveny na nad-
cházející okrskovou soutěž. Ovšem děv-
čata se nechtěla spokojit pouze s tako-
vou přípravou a s velkým odhodláním 
začala organizovat tréninky. Musím říci,  
že takové odhodlání uspět v požární 

soutěži (a neudělat ostudu) jsem v na-
šem sboru ještě neviděl. Tato snaha 
byla pro nás muže inspirující, a tak jsme 
ženám při tréninku pomáhali s přípra-
vou a občas i nějakou radou, co a kde 
vylepšit. Po několika zkouškách (su-
chých i mokrých) ženy usoudily, že vše 
je vyzkoušeno a odladěno na soutěž  
a už je nemůže v soutěži nic překvapit, 
ale v té době ještě netušily, že se oprav-
dové překvapení nakonec stane. 
V sobotu 4. května jsme na hřišti v Davli 
přivítali účastníky okrskové soutěže  
v požárním sportu pro 9. a 10. okrsek. 
Soutěže se zúčastnilo 8 mužstev, z toho 
5 v kategorii muži a logicky zbylé 3 týmy 

(Pokračování na stránce 9) 

Okrsková soutěž v požárním sportu 
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2. veřejné zasedání 
Druhé zasedání nového zastupitelstva 
se konalo dne 13. 12. 2018 v salonku 
Hotelu Pivovar. Prvním bodem 
programu byl rozbor hospodaření za III. 
čtvrtletí 2018, kdy městys hospodařil 
s příjmy ve výši 27 169 356,86 Kč  
a výdaji 26 828 688,38 Kč. Následovalo 
schválení úpravy rozpočtu č. 5 v roce 
2018, kdy se navýšily příjmy  
na 38 521 000 Kč i výdaje 44 664 000 Kč. 
Dále proběhlo schválení rozpočtu  
na rok 2019 s očekávanými příjmy  
ve výši 27 285 000 Kč a výdaji 
34 285 000 Kč. Rozpočet byl schválen 
jako schodkový, jelikož se počítá 
s investicí do školní kuchyně a jídelny. 
Schodek bude kryt z rozpočtové 
rezervy. Čtvrtým bodem jednání bylo 
schválení ceny vodného a stočného. 
Cena vodného se zvyšuje o 0,25 Kč/m3 
s DPH. Celková cena vodného tedy 
bude činit 53,05 Kč/m3 s DPH. Cena 
stočného zůstává na úrovni roku 2018, 
tedy na částce 33,35 Kč/m3 s DPH. 
Zastupitelstvo odsouhlasilo schválení 
veřejnoprávních smluv s Farní charitou 
Starý Knín a Slavojem Davle. Farní 
charitě bude poskytnuta dotace ve výši 
50 000 Kč a Slavoji Davle bude po-
skytnuta dotace ve výši 100 000 Kč. 
Šestým bodem programu bylo schválení 
darovacích smluv s Povltavskou fotbalo-
vou akademií (PFA), Judo Davle Štěcho-
vice, mladými hasiči SDH Sloup a Flor-
balovým klubem FBK Davle jako 
podpora sportovní činnosti mládeže. 
Všechny uvedené sportovní kluby 
obdrží částku ve výši 20 000 Kč. 
Zastupitelstvo dále rozhodlo, že po-
platek za provoz systému shro-
mažďování, sběru, přepravy, třídění  
a využívání komunálních odpadů se 
měnit nebude a zůstane ve stejné výši 
jako v roce 2018. V bodě osm 
zastupitelstvo projednalo a schvá-lilo 
dodatek č. 1 smlouvy s Vodohos-
podářskou společností Benešov, s. r. o., 
na akci Havárie vodovodního řadu 
v ulici Na Náměstí v Davli. Z důvodu 
havarijního stavu vodovodu z roku 1935 
v hlavní silnici II/102 se cena rekon-
strukce vodovodu včetně všech přípojek 
navyšuje o částku 1 944 686,01 Kč bez 
DPH. Po krátkém úvodu, čemu by se 
zastupitelstvo v roce 2019 chtělo 

věnovat v rámci rozvoje městyse, bylo 
odsouhlaseno podání žádosti o dotaci 
z MMR v rámci programu Podpora 
obnovy a rozvoje venkova, dotační titul 
117d8210A – Podpora obnovy místních 
komunikací, pro projekt „Davle, komu-
nikace Na Balkáně, Nad Lomem“; 
podání žádosti o dotaci z MMR v rámci 
podprogramu Podpora obnovy a roz-
voje venkova, dotační titul 117d8210E 
Rekonstrukce a přestavba veřejných 
budov, pro projekt „Stavební úpravy  
a přístavba ZŠ Davle“; podání žádosti  
o dotaci z MMR v rámci podprogramu 
Podpora obnovy a rozvoje venkova, 
dotační titul 117d8210B Podpora ob-
novy sportovní infrastruktury, pro pro-
jekt „Obnova sportoviště pro ZŠ Davle“; 
podání žádosti o dotaci z MMR v rámci 
podprogramu Podpora obnovy a roz-
voje venkova, dotační titul 117d8210H 
Podpora budování a obnovy míst aktiv-
ního a pasivního odpočinku, pro projekt 
„Hřiště pro volnočasové aktivity dětí  
a dospělých v městyse Davle“ a dále 
schvaluje podání žádosti o dotaci  
ze Středočeského kraje Fondu kultury  
a obnovy památek v rámci tematického 
zadání Obecní knihovny a podání žádos-
ti o dotaci ze Středočeského kraje Fon-
du podpory dobrovolných hasičů a slo-
žek IZS v rámci tematického zadání 
Kofinancování účelových investičních 
dotací v rámci programu Dotace  
pro jednotky SDH obcí na rok 2019. 
Městys Davle, prostřednictvím zastu-
pitelstva, taktéž schválil Dohodu o grant 
v rámci nástroje pro propojení Evropy 
WiFi4EU s výkonnou agenturou pro ino-
vace na sítě na základě pravomocí  
od Evropské komise. Zavádění bez-
platného WiFi připojení pro občany  
a návštěvníky ve veřejných prostorách 
v hodnotě 15 000 eur, do které se 
úspěšně zapojil. Bylo projednáno 
schválení příspěvku členům zastu-
pitelstva obce z peněžního fondu nebo 
z rozpočtu obce dle §80 zákona  
č. 128/2000 Sb. V třináctém bodě se 
zastupitelstvo vyjádřilo k Petici za za-
chování novinového stánku před COOP. 
Zastupitelstvo odsouhlasilo přesunutí 
novinového stánku ze současného 
místa do 30. 4. 2019. Zastupitelstvo 
nechce novinový stánek v uvedeném 
místě, jelikož nezapadá do koncepce 

revitalizace náměstí. Majitel má mnoho 
možností, kam může stánek umístit,  
a v uvedené věci jedná s majiteli 
pozemků. V dalším bodě zastupitelstvo 
projednalo vznik svých komisí jako 
poradních orgánů a schválilo Inventa-
rizační komisi (předseda: Ing. Jiří Kotáb, 
členové: Ing. Tomáš Zunt a Irena 
Bílková); Kulturní komisi (předseda: 
PhDr. Kateřina Obermajerová, členové: 
MgA. Martin Kavan a Ing. Karel Van-
čura) a Komisi životního prostředí (před-
seda: Mgr. Jiří Čtyroký, členky: Mgr. 
Ivana Čtyroká a Mgr. Simona Nepra-
šová). Odměna za výkon funkce neuvol-
něného člena zastupitelstva v komisi 
bude poskytována od 1. 1. 2019. 
V informačním bloku jednání pan 
starosta Mgr. Jiří Prokůpek přítomné 
seznámil s dokončením chodníků a vy-
světlil zdržení stavby v důsledku havárie 
vodovodního řadu v ulici Na Náměstí, 
kde musel být hlavní řad i s přípojkami 
vyměněn. Dále sdělil, že v příštím roce 
zastupitelstvo uvažuje i rozšíření žulové 
dlažby a mozaiky směrem ke COOP, 
před budovu bývalého disku a v uličce 
„Kovářská“. Dále informoval, že jsou 
stále k dispozici kompostéry pro občany 
po získání dotace z MŽP. O kompostéry 
je možné požádat na úřadě, který zajistí 
dovoz kompostéru až k rodinnému 
domu. V diskuzním bloku se pan 
Antonín Švelbl ml. zeptal, kdy bude 
uklizena a dodělána silnice u pizzerie? 
P. starosta sdělil, že křižovatka u piz-
zerie bude opravena až v lednu 2019. 
Pan Vašák st. se ptal na řešení stále 
přeplněného parkoviště. P. starosta 
sdělil, že zastupitelstvo situaci řeší  
ve spolupráci s projektanty a plánuje se 
zavedení placení dlouhodobého stání  
a instalace platebních bran. Pan Leoni-
das se na zastupitelstvo obrátil se žá-
dostí o umístění kanceláře Mariny nad 
veřejnými toaletami v centru Davle  
a nabídl provozovat i veřejné toalety. 
Pan starosta odvětil, že se zastu-
pitelstvo žádostí bude zabývat na pra-
covní poradě. Pan J. Bílek – předseda 
Vltavanu Davle, poděkoval jménem 
Vltavanu Davle zastupitelstvu za spolu-
práci v roce 2018. Pan Klika se dotázal  
na možnost částečně rozšířit silnici mezi 
Račany a Sloupem. V některých úsecích 
je špatně vidět. P. starosta vysvětlil,  
že komunikace III/1022 je v majetku 
Středočeského kraje, městys může 
pouze na svých pozemcích vyřezat kvůli 

(Pokračování na stránce 3) 
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lepšímu výhledu náletové stromy. Paní 
Šašková se zeptala, kdy bude dokončen 
územní plán? P. starosta sdělil, že čeká-
me na zpracování ÚP od firmy 
PRISVICH, kde se zapracovávají změny  
a bude ještě jedno veřejné projed-
návání. Dokončen by měl být v roce 
2019. Paní Kotábová se ptala na stav  
a majetkové poměry hotelu U Topolů. 
P. starosta odpověděl, že majitelem je 
pořád pí. Šimková. Na obci byli 
představit svou vizi případní noví 
zájemci o uvedenou nemovitost. 
V závěru bylo přečteno usnesení 
zastupitelstva a poděkování přítomným 
za účast na veřejném zasedání s přáním 
veselých Vánoc a mnoho štěstí a zdraví 
v roce 2019.  
 
3. veřejné zasedání 
Třetí zasedání zastupitelstva proběhlo 
dne 14. 3. 2019 v salonku Hotelu 
Pivovar. V úvodu zasedání pan starosta 
provedl kontrolu zápisu minulého 
zasedání a přítomným sdělil, že byly 
podány žádosti o finanční podporu  
na akce: ulice Na Balkáně; přístavba 
kuchyně a jídelny v ZŠ Davle; Sportovní 
areál—dráha a doskočiště; dětské hřiště 
u bytovek a modernizace a zastřešení 
ČOV. Městys má potvrzenu dotaci 
WiFi4 EU – přístupové body veřejného 
internetu. Přítomným sdělil, že po do-
hodě s majitelem bude novinový stánek 
přemístěn na dřívější místo vedle 
„Disku“, a to do 30. 4. 2019. V dalším 
bodě pan místostarosta představil roz-
bor hospodaření za rok 2018 s příjmy  
ve výši 38 521 477,33 Kč a výdaji 
44 663 521,22 Kč. Převaha výdajů nad 
příjmy byla způsobena opravou havarij-
ního stavu vodovodního potrubí v cen-

tru Davle a kryta z finančních rezerv. 
Dále představil návrh úpravy rozpočtu 
č. 1 a 2 v roce 2019 s plánovanými 
příjmy po úpravě: 36 006 000 Kč  
a výdaji po úpravě: 35 406 000 Kč. 
Zastupitelstvo úpravy rozpočtu schváli-
lo. V dalších bodech zastupitelstvo od-
souhlasilo smlouvy: o zřízení věcného 
břemene – služebnosti č. IP-12-
6011657/1, Davle – Na Balkáně, kNN 
pro p.č. 407 s ČEZ Distribuce, a.s.  
za jednorázovou náhradu ve výši 
1 000 Kč; nájemní smlouvu na část 
pozemku p.č. 197/32 (300 m2 okolo 
chaty) a pozemku p.č. 197/53—49 m2  

pod chatou, vše  v k.ú. Sázava u Davle 
Janu Hurábovi za cenu 2 884 Kč/rok  
na dobu určitou do 31. 12. 2020; 
dodatek č. 2 nájemní smlouvy na roz-
šíření nájmu části pozemku p.č. 197/32 
(458 m2 – okolo chaty) v k.ú. Sázava  
u Davle s manželi Martinem a Lenkou 
Baušovým za cenu 4 118 Kč/rok na do-
bu určitou do 31. 12. 2020; dodatek č. 2 
ke Smlouvě o dílo na akci Davle—rekon-
strukce oboustranných chodníků v ulici 
Na Náměstí a Na Javorce s P-V rekul-
tivace, s. r. o.; smlouvu o dílo s firmou  
P-V rekultivace, s.r.o., IČ: 25715607  
na Protipovodňová opatření SO 304 – 
úprava dešťové kanalizace. Uvedená 
firma vyhrála výběrové řízení, které 
proběhlo 7. 2. 2018. Zastupitelstvo pro-
jednalo taktéž návrh na odkoupení 
rybníka ve Sloupu od Arcibiskupství 
pražského, který posledních několik let 
značně chátrá a pro městys je důleži-
tým zdrojem vody pro hašení požárů  
ve Sloupu. Po krátké rozvaze odsouhla-
silo kupní smlouvu č. A/2019/1921  
na odkoupení pozemku p.č. 201/3 v k.ú. 
Davle (rybník ve Sloupu – 621 m2)  
od Arcibiskupství pražského IČ: 
00445100 za cenu 186 300 Kč. Poslední 

smlouvou, kterou zastupitelstvo projed-
nalo a schválilo darovací smlouva  
na pozemkovou parcelu p.č. 115/3 –  
28 m2 v k.ú. Davle od manželů Daniela  
a Marie Ryklových. Pozemek se nachází 
mezi silnicí a opěrnou zdí kostela Sv. 
Kiliána. V dalším bodě byla projednána 
zpráva inventarizační komise k vyřazení 
technicky zastaralého majetku. Inventa-
rizační komise připravila návrh na vyřa-
zení majetku v celkové pořizovací ceně 
301 616,88 Kč a zastupitelstvo navržené 
odsouhlasilo. 
V informačním bloku zasedání pan sta-
rosta přítomné informoval o přihlášce 
Davle do soutěže „Vesnice roku 2019“. 
Pozval přítomné na plánované spole-
čenské akce: „Most u Remagenu,  
23. března“, „Vítání občánků, 23. břez-
na“, „Ukliďme Česko, 6. 4. 2019“,  
„Vzpo-mínka na synagogu, 26. 4. 2019“, 
„Den matek, 11. 5. 2019“ a „Kafíčko 
s přednáškou p. Jiřího Svobody o vo-
rařství, 25. 5.“. Upozornil, že po Veli-
konocích začne plánovaná rekonstrukce 
silnice II/102 a omezení provozu sema-
fory. Pan starosta sdělil, že v rámci při-
pravované rekonstrukce ulic „Na Bal-
káně“ a „Nad lomem“ jsme získali 
stavební povolení. Přítomné infor-
moval, že v sobotu 6. 4. 2019 proběhne 
svoz nebezpečného odpadu. Poslední 
informací bylo sdělení, že na zastávce 
Na Javorce byla osazena nová zastávka 
ve směru na Štěchovice. V letošním 
roce plánujeme dodělat přístřešek 
v zastávce U pomníku ve směru na Pra-
hu. Zastávky na Kiliánu ve směru na Pra-
hu (Portus a Kiliánská) budou upraveny 
pro větší bezpečnost občanů v součin-
nosti s plánovanou rekonstrukcí silnice 
II/102 Davle – Štěchovice. Diskuze  
na zasedání neproběhla.  
    

(Pokračování ze stránky 2) 

V letošním roce jsme se po roční 
přestávce opět přihlásili do celo-
republikové soutěže Vesnice roku  
(v historii jsme získali modrou  
a bílou stuhu a několik diplomů).  
 
Slavnostní zahájení 25. ročníku 
Vesnice roku uskutečnili ministryně 
pro místní rozvoj Klára Dostálová, 
ministr zemědělství Miroslav To-

man, předsedkyně Spolku pro ob-
novu venkova Veronika Vrecionová 
a předseda Svazu měst a obcí 
František Lukl na 51. ročníku Dni 
malých obcí. Prostřednictvím této 
soutěže bude Davle prezentovat 
svůj rozvoj za poslední roky, 
udržování tradic, péči o historický 
fond obce, představení spolků  
a organizací, bez nichž bychom si 
život v Davli nedovedli představit.  
 
S místostarostou Jaromírem Něm-
cem jsme se zúčastnili 12. března 

motivačního semináře s názvem 
Cesta za stuhou ve středočeském 
Cítově, který v loňském roce vyhrál 
zlatou tuhu ve Středočeském kraji. 
Byly představeny projekty obcí, 
které získaly stuhu, postřehy  
a připomínky členů komise. 
Inspirovali jsme se novými náměty  
a doufáme, že v letošním roce 
uspějeme. Také doufáme, že se 
sejdeme ve velkém počtu, až k nám 
dorazí komise.  
 

JP 

Vesnice roku 
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Milí Davelští,  

a je tu zas jaro, pro mnohé z nás nej-

krásnější období roku. Svěží jarní vánek 

přinesl nové nápady do výuky a sluníčko 

zas doplnilo tolik potřebnou energii  

a vykouzlilo úsměv na tváři jak dětem, 

tak učitelům. Však také letos ve škole 

máme celoroční projekt S/slunce.  

 

Zápis do 1. tříd 

První setkání dítěte se školou vnímáme 

jako velmi důležité pro získání pozitivní-

ho a motivovaného vztahu k celé školní 

docházce a celoživotnímu přístupu  

ke vzdělání. Proto jsou zápisy v davelské 

škole veselé, tvořivé a tematické. Letos 

jsme pro naše budoucí benjamínky při-

pravili zápis se zvířátky a bylo skvělé 

vidět tolik dětí v maskách zvířátek při-

pravených plnit rozličné úkoly, které jim 

paní učitelky připravily. Celkem se 

k zápisu dostavilo téměř 60 dětí.  

Velké očekávání 

Od roku 2011, kdy jsem převzala  

do péče davelskou školu, se počet žáků 

ve škole zdvojnásobil. S velkou podpo-

rou městyse Davle se povedlo před tře-

mi lety vyřešit problém s nedostatkem 

tříd. Nyní nás čeká úkol rozšířit prostory 

školní jídelny a kuchyně – zejména ku-

chyně je nejen prostorově nedostateč-

ná, ale i vybavení kuchyně je dávno  

za hranicí své životnosti. Městys Davle 

je připraven problém řešit – s napětím 

čekáme na výsledek dotačního řízení  

a pevně doufáme, že na podzim tohoto 

roku již budeme ve škole vařit v důstoj-

ných a moderních podmínkách. Školní 

jídelna Davle vaří každý den cca  

350 obědů pro žáky a učitele a cca  

180 obědů pro externí strávníky.  

 

Kde všude jsme v zimě byli a co jsme 

podnikli?  

I letošní chladné měsíce byly plné vzdě-

lávacích akcí, projektů, výletů, divadel:  

• uspořádali jsme již 7. školní ples  
a opět získali díky lákavé tombole 
mnoho peněz na školní  projekt 

• s téměř 60 žáky jsme vyrazili do Horní 
Malé Úpy v Krkonoších na lyžařský 
výcvik 

• vypravili jsme se na vzdělávací výlety 
do smutných Lidic a udatného Tábora 

• soutěžili jsme v olympiádách z mate-
matiky, českého jazyka, angličtiny, 
přírodopisu a byli jsme i v konkurenci 
okolních škol velmi dobří 

• hledali a našli jsme kandík na Mední-
ku 

• navštívili jsme pražské centrum sou-
časného umění DOX a byli zde velmi 
interaktivní 

• pro velký úspěch jsme opět pozvali  
do školy The Bear Theatre, anglické 
divadlo, které nás baví 

• odměnou za školní píli nám bylo ská-
kání v Jump Areně 

• studenti středních škol pro nás připra-
vili seminář o kyberšikaně a společně 
jsme tento fenomén probrali ze všech 
stran 

• prohlédli jsme si výstavu Made in Cze-
choslovakia v Národním technickém 
muzeu 

• ve slavnostním oblečení jsme jeli  
do pražské Hybernie na dětský muzi-
kál Královna Kapeska 

• prozkoumali jsme Barrandovské ate-
liéry a poznali tak zákulisí světa filmu 

• v davelském parku jsme zazpívali pás-
mo vánočních písní a rozsvítili strome-
ček 

• v adventních dílnách ve školní družině 
jsme vyráběli krásné vánoční dekorace 

Nejvíce času jsme však věnovali každo-

denní společné školní práci – leckdy sice 

náročné, vždy ale s cílem přiblížit smys-

luplně dětem svět poznání, znalostí  

a praktických dovedností pro život.  

Přeji všem čtenářům Soutoku svěží jarní 

dny.  

Za tým davelské školy 

Mgr. Jana Hrubá, ředitelka 

Jarní slovo ředitelky 



 

 5 
Soutok 2/2019 

Školní okénko 

 Letošní jarní školy v přírodě 

v Hejnici u Liberce se zúčastnilo  

48 dětí. Ve Středisku ekologické 

výchovy Střevlík jsme krásný týden 

prožili už vloni. Některé děti tedy 

jely již podruhé. Byly tu hned jak 

doma, pomohly ostatním kamará-

dům v orientaci – kde jsou koupel-

ny, jídelna, šatna a učebny. 

 Letos jsme poznávali pomocí 

pohádek přírodu a stará řemesla – 

tkalcovství, předení na kolovrátku, 

práci s ovčí vlnou, pečení housek  

a práci sedláků při pěstování obilí. 

 Určovali jsme ptáčky, po-

znávali jejich zpěv, hnízda, vajíčka, 

hledali jsme je dalekohledem v pří-

rodě. Na vycházkách do lesa učili 

lektoři děti různé hry, které se dají 

hrát venku na louce. Soutěžili 

v družstvech, v přetahování, sběru 

přírodnin. Našli lesního skřítka a je-

ho truhličku s pokladem, vyšplhali 

na rozhlednu na kopci Triangl. Užili 

jsme si her i na hřišti. Počasí nám 

přálo, ani jednou nezapršelo.  

 Děti musíme pochválit, hrdin-

sky vydržely čtyři noci bez rodičů. 

Uvidíme, kolik dětí bude chtít jet 

příště. 

 Naše mateřská škola nabízí 

rodičům některé sportovní aktivity 

pro děti, jako je kurz plavání v Pří-

brami, letos opět plně obsazen, pro-

běhl kurz hravé lyžování v Chotouni. 

Nová nabídka je kurz jízdy na ko-

lečkových bruslích v Běchovicích. 

 Děti z naší mateřské školy 

můžete vidět vystupovat i na veřej-

nosti, například na vítání občánků  

a na oslavách Dne matek spolku 

Vltavan… 
Kolektiv učitelek MŠ 

Na přání našich malých i velkých 

žáků jsme ve škole obnovili školní 

knihovnu. Díky podpoře rodičů  

a přátel školy se nám podařilo již  

na dvou školních plesech získat 

finance na nákup knížek pro malé  

i velké čtenáře a také na vybudování 

důstojného zázemí v knihovně.  

Milí čtenáři Soutoku, obracím se  

i na vás s prosbou o podporu školní 

knihovny. Podpořit zájem dětí o čte-

ní můžete dvěma způsoby – věnovat 

škole libovolnou finanční částku  

na nákup nových knih nebo darovat 

škole dětskou literaturu z vašich 

domácností. Třeba již vaše děti 

knihám odrostly a jiným dětem ještě 

udělají radost. Budu ráda za jakou-

koli formu podpory – stačí zavolat 

nebo přijít do kanceláře školy a po-

dělit se s námi o váš nápad.  

Za všechny malé i velké čtenáře moc 

děkuji.   
Jana Hrubá, ředitelka školy 

Projekt školní knihovna—výzva čtenářům Soutoku 

Školkové jaro v přírodě 
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 „Dokumentujeme příběhy, na kte-
ré se zapomnělo, nebo mělo zapome-
nout. Vyprávíme je dál, zapojujeme 
žáky i studenty, oceňujeme hrdiny.“ Tak 
zní motto projektu Post Bellum, který se 
snaží udržet paměť našeho národa stále 
živou. Projekt a lidé, kteří nechtějí do-
pustit, abychom na některé části naší 
historie zapomněli, zavřeli nad nimi oči 
anebo je zkrátka vymazali, protože se 
některým či všem prostě nehodí.  

 A právě do tohoto projektu se 
zapojila i pětice žáků ZŠ Davle pod ve-
dením paní učitelky dějepisu Svatavy 
Chrastilové. Jeden žák z 8.A Tadeáš Šam 
a původně čtveřice, později trojice žáků 
z 8.B – Pavel Hartmann, Vojta Sobotka  
a Lukáš Vojtíšek (který z projektu poz-
ději vystoupil) spolu s jedinou dívkou  
ve skupině Petrou Bendovou měli  
za úkol připravit se a poté realizovat 
nahrávání životního příběhu jedné 
z našich spoluobčanek paní Míly Kačír-
kové z nedaleké vesnice Sloup. Jak vše 
probíhalo, jak se připravovali a jak  
na ně zapůsobilo samotné nahrávání, to 
vám zprostředkují oni sami. 
 „Paní učitelka Chrastilová nám 
zařídila workshop s paní Evou Smolíko-
vou (spolupracovnice společnosti Post 
Bellum, pozn. red.). Eva nás seznámila 

s projektem Post Bellum a poté nám 
ukázala diktafon a jak s ním zacházet. 
Ukázala nám nahrávky ostatních škol. 
Poté jsme se měli seznámit s dobou,  
ve které žila naše pamětnice“ píše Petra 
Bendová ve společném vzpomínání 
všech čtyř žáků, kteří svou účast dotáhli 
až do konce. A pokračuje Pavel Hart-
mann: „Pak jsme se vypravili v pátek  
5. 4. 2019 do Sloupu za paní Mílou Ka-
čírkovou. Představili jsme se. Paní Kačír-
ková nás přivítala s občerstvením a ná-
poji. Tadeáš pak připravil diktafon a pak 
jsme jí předali souhlas (dokument Sou-
hlas s nahráváním, pozn. red.) a květiny 
za to, že nás přijala a bude s námi mít 
strpení. Poté, co jsem řekl úvodní větu, 
nám začala vyprávět svůj životní pří-
běh.“ A Pavel Hartmann ještě dodává, 
na co se v průběhu natáčení ptali: 
„Vojta se zeptal na její životní krédo, 
Petra se ptala, jaké jsou její nejoblíbe-
nější skladby.“ Vojta Sobotka se připo-
juje a kýve na souhlas a doplňuje,  
co bylo dál: „Pak jsme se rozloučili. Dal-
ší pátek 26. 4. 2019 jsme se vydali  
do Českého rozhlasu, kde jsme přednes-
li ve studiu předem připravený text. A 
poté, co jsme všichni interpretovali 
svou část scénáře, jsme se vydali zpět 
do školy.“ Petra Bendová ještě upřesni-
la, že „hotovou sestříhanou nahrávku 
s texty, co namlouvali i se zvukovými 
efekty, hudbou a kousky výpovědí sa-
motné paní Kačírkové pak poslali 

z rozhlasu druhý den paní učitelce 
Chrastilové do e-mailu“. A my jsme si ji 
tak mohli poslechnout ve škole. Teď 
celý tým čeká zpracování a závěrečná 
prezentace příběhu, která proběhne  
30. května v Černošicích. Naše škola 
tímto projektem navázala na dlouhodo-
bé zapojování se do zajímavých projek-
tů, které si daly za úkol přiblížit dnešním 
náctiletým méně známé dějiny 20. sto-
letí. Kdo ví? Možná ke každoročním 
Příběhům bezpráví od Člověka v tísni 
přibydou u nás v Davli i Příběhy našich 
sousedů. Naše výstupy můžete zhléd-
nout na www.pribehynasichsousedu.cz 
v sekci Mníšecko a Dolní Berounka. Celá 
závěrečná prezentace je pojata i jako 
taková minisoutěž o nejlepší zpracování 
pamětnického příběhu… - snad uspěje-
me. 

Mgr. Pavla Charvátová, Mgr. Svatava 
Chrastilová a žáci osmých tříd ZŠ Davle 

 
Spoluorganizuje MAS Dolnobřežansko 

Příběhy našich sousedů—Neobyčejný život jedné „obyčejné“  

mámy… aneb Nezapomeňme na ně! 

Sport 

Hráči Slavoje Davle A tým se probojovali 

a postoupili přímo z 1. místa ve velké 

konkurenci ze 3. třídy okresního přebo-

ru do 2. třídy okresního přeboru. 

 

Sestava A týmu: 1. František Hrstka,  

2. Petr Kruh, 3. Václav Nágl, 4. František 

Tománek, 5. Tomáš Podrázský. 

Náhradníci: T. Pošta, V. Braný, P. Sla-

nec.                                                       

Umístění v soutěži: 1. Družstvo – Slavoj 

Davle A, 1. Jednotlivci – František Hrst-

ka, 1.  Čtyřhra – Petr Kruh – František 

Hrstka 

 

Jelikož je věk hráčů až na jednu výjimku 

nad 50 let, tak jsme založili družstvo 

mladých žáčků.  

 

 

Naděje stolního tenisu Davle – Olin To-

man, Jiří Prokůpek ml., Filip Vojík, Voj-

těch Ježdík. 

 

Po skončení sezony se těšíme již na no-

vý ročník 2019 – 2020, s podporou Sla-

voje Davle a zastupitelstva městyse 

Davle. 

S pozdravem a sportu zdar  

František Hrstka 

Zpráva o působení stolního tenisu v Davli 

http://www.pribehynasichsousedu.cz
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 Již 10. rokem působí v našem 
regionu Povltavská fotbalová akade-
mie, která v roce 2009 vznikla slou-
čením fotbalové mládeže obcí Davle, 
Měchenice a Hvozdnice. 
 Z původních 40 členů se bě-
hem těchto deseti let naše řady roz-
rostly již na 150 aktivních dětí, které 
nadmíru dobře reprezentují naše 
obce. 
 Mezi největší úspěchy naší 
desetileté historie patří například 
postup do nejvyšší fotbalové ligy 
v ČR – ligy žáků, které jsme byli sou-
částí celé tři roky, a to hned ve čty-
řech žákovských kategoriích. Dalším 
významným počinem našich dětí 

bylo bezesporu 2. místo v ČR ve fot-
balové soutěži základních škol zvané 
McDonald’s Cup, kde jsme reprezen-
tovali davelskou školu a stali jsme se 
tak vicemistry republiky po nervy-
drásajícím finále na teplických stína-
dlech. 
 Další úctyhodný výsledek 
jsme zaznamenali na území Španěl-
ska, kde jsme dokázali porazit tým 
Atletiko Madrid v poměru 5:4. Za-
nedlouho poté jsme se dokonce ut-
kali se slavnou Barcelonou, tento-
krát nám ovšem soupeř podobné 
překvapení v podobě vítězství nedo-
volil, a tak nám ve vzpomínkách zů-
stává pouze nepopsatelný zážitek, 

který si kluci s sebou ponesou jistě 
po celý zbytek života.  
 Velkých úspěchů v podobě 
vítězných zahraničních a tuzemských 
turnajů i konfrontací s věhlasnými 
soupeři bylo za těch 10 let opravdu 
spoustu. 
 Nyní na jaře roku 2019 působí 
naše družstvo celkem v 8 soutěžích 
Fotbalové asociace České republiky  
a dále vedeme kategorii nesoutěžní, 
která je určena pro ty nejmenší děti 
3–6 let, tzv. minipřípravka.  
 Starší a mladší dorost působí  
ve středočeském krajském přeboru. 
Starší a mladší žáci hrají taktéž stře-
dočeský krajský přebor. 
 Mladší žáci B – okresní přebor 
mladších žáků. Starší přípravka, kte-
rá je sloučena se Štěchovicemi, na-
stupuje v okresním přeboru. 
 Mladší přípravka A + B taktéž 
sbírá první fotbalové zkušenosti 
v okresním přeboru. 
 Minipřípravka soutěžní utkání 
zatím nehraje. 
 

Lukáš Mráz 

Povltavská fotbalová akademie 

Kategorie Umístění Zápasy + 0 - Skóre Body 

starší dorost 14. 17 5 0 12 33:65 15 

mladší dorost 4. 17 12 2 3 50:32 38 

starší žáci 3. 14 10 0 4 52:25 30 

mladší žáci 3. 14 9 3 2 49:20 30 

mladší žáci B 2. 9 7 0 2 38:27 21 

starší přípravka 1. 8 8 0 0 303:86 24 

mladší přípravka A 3. 30 15 3 12 134:135 48 

mladší přípravka B 4. 30 11 2 17 120:116 35 

Současné umístění jednotlivých družstev po polovině sezony 2018/2019: 
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Vyhodnocení sportovní činnosti oddí-
lu Judo Davle-Štěchovice od ledna  
do poloviny dubna 2019 
 
 Nedávno jsem na stránkách 
Soutoku vyhodnocoval oddíl Judo Da-
vle-Štěchovice za rok 2018, uplynul 
čtvrtrok a o činnosti oddílu referuji 
opětovně. Tak co se vlastně v oddílu  
od posledního hodnocení jeho sportov-
ní a závodní činnosti všechno událo.  

 Oddíl Judo slaví 15 let od svého 
vzniku v říjnu 2004. 
 Ale abych se vrátil k vlastní zá-
vodní činnosti oddílu juda. Celkem  
87 závodníků oddílu se od počátku 
letošního roku do poloviny měsíce 
dubna zúčastnilo 16 závodů, na kterých 
získali 20 prvních míst, 24 druhých míst 
a 17 třetích míst. 
 V první části Mistrovství Sčk  
v Kolíně dne 13. 4. 2019 získala Klára 
Matoušková v kategorii starších žákyň 
titul přebornice Sčk v Judo pro rok 
2019, druhé místo obsadila Martina 
Šimáčková a ve stejné kategorii ale 
starších žáků získal 3. místo František 
Ochotný a navíc jako půjčený člen  
do družstva Kyklop získal také první 
místo ve družstvech Sčk, po skončení 
krajského mistrovství byla Klára Ma-
toušková vybrána vedením Juda Sčk, 
aby se středočeským výběrem nejlep-

ších závodníků reprezentovala Sčk  
na judo olympiádě v Liberci v létě le-
tošního roku. Pro náš malý oddíl to je 
velice významné ocenění. 
 Klára Matoušková si navíc již  
v kategorii starších žákyň zajistila účast 
na letošním mistrovství republiky  
3. místem na Českém poháru v Jablonci 
nad Nisou ze dne 16. 3. 2019, jeden 
bod zde získala i Martina Šimáčková, 
tak jí snad po úspěchu na krajském 

mistrovství budou body pro účast  
na mistrovství republiky také stačit. 
 Složitější to bude mít František 
Ochotný, který jako starší žák musí 
ještě další body získat na bodovaných 
pohárových závodech v rámci ČR. 
 V kategorii mladších žáků získal 
titul přeborníka Sčk pro letošní rok 
přesvědčivě Vojta Klimeš, u Vojty je to 
již třetí titul v řadě za sebou. Navíc Voj-
ta ještě 10 sekund před koncem zápasu 
se soupeřem prohrával a v posledních 
vteřinách zvrátil zápas nádherným ipo-
nem ve svůj prospěch. 
 Další důležité body přidali Ma-
rek Pauzar a Matěj Lukáš za dvě bodo-
vaná pátá místa, která budou u kluků 
rozhodovat při dalších nominačních 
závodech v rámci Sčk, zda se dostanou 
na mistrovství ČR pro letošní rok. V ka-
tegorii mladších žáků na republiku po-
stupují pouze 3 závodníci z každé váho-

vé kategorie, což v tlačenici 23 bodova-
ných oddílů v roce 2018 lehké nebude 
(náš oddíl skončil v loňském roce  
v celkovém hodnocení na krásném  
6. místě). 
 V kategorii děvčat – mladších 
žákyň získala překvapivé druhé místo 
jako úplný nováček Nela Papírníková  
a třetí místo Anička Weydová. Obě 
děvčata mají také velikou naději, že se 
letošního mistrovství ČR zúčastní. 

 Pro ty, kdo si dělají statistiku, 
získal oddíl Judo Davle-Štěchovice  
za 15 let svého působení již 38 titulů 
mistrů-přeborníků Středočeského kraje 
a určitě to letos nebudou tituly posled-
ní, v červnu se uskuteční ještě druhá 
část krajského mistrovství pro ty nej-
mladší závodníky. 
 V kategorii U-11 starší mláďata 
si vedou zatím velmi dobře budoucí 
mladší žáci Matěj Pína, Jakub Slanec, 
Filip Češelský a Lukáš Středa. 

 V kategorii U-9 mladší mláďata 
se daří Viktorce Ausobské, která vozí 
diplomy z celé republiky, a Nině Češel-
ské, nejlepší z kluků je malý David 
Pampel. Naše nováčky z přípravky 
vzorně prezentují sourozenci Hrozinko-
vi a Honza Brachtl, ostatní musí ještě 
trošku přidat. Přátelé davelského juda, 
myslím, že sportovní začátek oddílu 
zatím docela vyšel, nebo ne? 
 

Ing. Miloslav Málek, hlavní trenér  
a předseda oddílu 

Judo Davle-Štěchovice 
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zápolily v kategorii žen. Trochu pro nás 
bylo zklamáním, když v mužské katego-
rii se z našeho IX. okrsku objevily pouze 
2 týmy, a to pořádající Davle a tradiční 
účastník a několikanásobný vítěz  
ze Sloupu, bohužel ostatní sbory prav-
děpodobně nesestavily mužstva. 

Zase na druhou stranu, jak jsem se zmí-
nil na začátku, se nám rozrostla katego-
rie žen o naše nové ženské družstvo  
z Davle, které se chystalo potrápit žen-
ské týmy ze Sloupu a ze Slap, který 
ovšem patří do 10. okrsku. 

Jelikož jsme tento rok pořadatelství 
dobrovolně převzali od Bratřínova z dů-
vodu jejich pořádání okresního kola hry 
Plamen pro mládež v Bojanovicích, po-
mohli nám s organizací naši kamarádi  
ze SDH Sloup a hlavním rozhodčím byl 
nominován Filip Jankovec ze SDH Bratří-
nov, který dbal nad regulérností celé 
soutěže. Na začátek nás Filip potrápil 
pořadovým cvičením, kdy bylo vidět,  
že někteří pořadovku dělali možná po-
prvé, a proto Filip neváhal s krátkým 
školením. Po rozchodu z nástupu došlo 
k losování týmů a začal dvoukolový zá-
vod požárních útoků zúčastněných tý-
mů. 

V ženské kategorii začal tým Sloupu  
s časem 31,53 s, což byl velice solidní 
čas, ale jak známe děvčata, umějí do-
sáhnout podstatně lepší časy. Naše děv-

čata prvním útokem udělala čas 33,60 s 
a usadila se na druhém průběžném mís-
tě, slapská děvčata časem 36,5 s se za-
řadila na třetí místo. V mužské kategorii 
se začalo zostra a první čas soutěže 
25,78 s od týmu z Pikovic znamenalo 
první průběžné místo po prvním kole. 
Náš tým se zařadil na 4. místo časem 
32,13 s. 

Druhé kolo začalo překvapením  
pro všechny a to, že ženský tým Sloupu 
nenastoupil k druhému pokusu, což sa-
mozřejmě dávalo velkou šanci zaútočit 
na první místo týmům na dalších příč-
kách. Nevím, jestli si naše děvčata uvě-
domovala, o co jim v té chvíli jde, že vy-
lepšení času k hranici 31 sekund by zna-
menalo posun na první příčku a tím zisk 
okrskového poháru, což by byl pro ně 
obrovský úspěch. Toto už vědí asi je-
nom ony, ale je pravda, že se na druhý 
pokus děvčata dobře soustředila, až se 
jim tato kýžená časová hranice přiblížila 
a časem 31,05 s se dostali na první příč-
ku. Samozřejmě zde ještě byl tým Slap, 
který chtěl zaútočit na celkové prven-
ství, a proto napětí v našem týmu na-
růstalo. To se děvčatům ze Slap nepo-
dařilo a časem 36,1 s zůstala celkově  
na třetím místě a u našich nováčků  
v soutěži propukly oslavy celkového 
vítězství. Neméně zajímavé bylo druhé 
kolo mužské kategorie, kdy se jednotli-
vé týmy vylepšovaly a udržovaly napětí 
soutěže až do posledního pokusu. Na-

konec se muži ze Sloupu nenechali za-
hanbit a po 5. místu po prvním kole 
hodně zabojovali a časem 21,41 s obsa-
dili celkové první místo, následovalo 
mužstvo z Pikovic časem 24,66 s a třetí 
příčku obsadilo mužstvo z Hradištka 
časem 24,84 s. Naše družstvo obsadilo 
sice až páté místo, ale čas, kterého jsme 
dosáhli, byl pro členy družstva velice 
uspokojující – 29,13 s. Ve výsledku to 
znamenalo, že všechna mužská družstva 
se v letošní soutěži dostala pod hranici 
30 sekund. 

Konečné výsledky: 

kategorie ženy 

1. Davle 31,05 s 
2. Sloup 31,53 s 
3. Slapy 36,10 s 

kategorie muži 

1. Sloup 21,41 s 
2. Pikovice 24,66 s 
3. Hradištko 24,84 s 
4. Slapy 27,09 s 
5. Davle 29,13 s 

Na závěr bych poděkoval všem, kdo se 
podíleli na přípravě a hladkém průběhu 
okrskové soutěže, Slavoji Davle za pro-
půjčení areálu a zajištění občerstvení 
pro účastníky a všem týmům, které do-
razily a předvedly opravdu krásné výko-
ny a tím přispěly k napínavému průbě-
hu celé soutěže. Na úplný závěr chci 
pogratulovat vítězům a poděkovat na-
šemu ženskému družstvu za skvělou 
prezentaci sboru a konstatovat, že po 
delší odmlce se putovní pohár pro vítě-
ze okrskové soutěže na rok zdrží v Davli. 

 

(Pokračování ze stránky 1) 

Okrsková soutěž v požárním sportu 

 Poslední zpráva v Soutoku o čin-
nosti davelské hasičské jednotky byla  
v listopadu, někteří z vás slyšeli kom-
pletní zprávu za loňský rok na valných 
hromadách sborů Davle a Sloup. Níže je 
první letošní příspěvek, první ohlédnutí  
za prvním čtvrtletím. 
 1. Požár, požár chaty, Štěchovi-
ce, 25. 1. 23:08–02:08, 1+3, 1+1. K první 
události letošního roku jsme vyjeli 
k požáru chaty do Štěchovic. Průzku-
mem bylo zjištěno, že se jedná o požár 
chaty v plném rozsahu. Jednotka pomá-
hala s hašením požáru v dýchací techni-

ce, s kyvadlovou dopravou vody a roze-
bráním konstrukcí chaty a tím zpřístup-
nění skrytých ohnisek. Spolupráce s HZS 
Jílové, Příbram a JSDH Hradištko, Slapy, 
Štěchovice, Dolní Jirčany. 
 2. Požár, neohlášené pálení, 
Davle Kiliánská, 26. 1. 14:58–15:26, 
1+3. V době našeho příjezdu byla na 
místě jednotka HZS Jílové a požár již 
dohašovala. Jednalo se o nenahlášené 
pálení, které zakladatel ponechal bez 
dozoru.  
 3. Technická pomoc, Davle 
V Kopanské, 5. 2. 09:33–10:23, 1+2.  

Po silném větru popadaly stromy v Ko-
panské a na nás bylo nebezpečný stav 
odstranit. Přijeli jsme na místo v závěsu 
za HZS Jílové a pomáhali jsme 
s rozřezáním a úklidem 10 stromů.  
 4. Požár, požár chaty, Petrov, 
15. 2. 16:38–19:45, 1+2, 1+2. Jednotka 
vyjela dvěma vozy k požáru chaty. 
V době příjezdu byly na místě jednotky 
z Jílového a bylo zasaženo 1. patro pla-
menným hořením. Jednotka pomáhala 
s kyvadlovou dopravou vody, prořezá-
ním stromů kvůli manipulaci techniky, 
hašením a rozebíráním konstrukcí. Spo-
lupráce s HZS Jílové, Říčany, Řevnice, 
Benešov, Rakovník a JSDH Jílové, Ště-
chovice, Zvole.  

(Pokračování na stránce 10) 

Jednotka sboru dobrovolných hasičů 
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 5. Požár, požár sazí, Petrov, 4. 3. 
15:29–16:29, 1+2, 1+1. Jednotka vyjela 
k požáru komína dvěma cisternami,  
na místě již JSDH Jílové prováděla prů-
zkum. Provedlo se vyčištění a kontrola 
komínového tělesa a následoval návrat 
na základnu. Spolupráce s JSDH Jílové. 
 6. Technická pomoc, padlá vrba 
na auto, Hvozdnice, 9. 3. 13:11–14:26, 
1+3. Na masopust dostala jednotka 
příkaz k výjezdu do Hvozdnice na pod-
poru místní JSDH k likvidaci padlého 
stromu na auto. Průzkumem bylo zjiště-
no, co je na autě zničeno, a následovalo 
vyproštění automobilu tak, aby nevznik-
la žádná další škoda. Spolupráce s JSDH 
Hvozdnice. 

 I. Cvičení, výcvik nositelů dýchací 
techniky 6. 4. 09:00–15:00. I když dý-
chací techniku používáme přes rok na 
různých typech událostí, je potřeba 
stále cvičit a opakovat některé postupy 
a učit se zároveň nové. Proto se každý 
rok potkáváme na stanici HZS Jílové na 

výcviku nositelů dýchací techniky, aby-
chom neustále zlepšovali svoje schop-
nosti a učili se vše používat, jak se má  
a v minimálním stresu. 
  

 7. Požár, požár kompostu, Davle 
na Třešňovce, 7. 4. 18:26–19:49, 1+2. 
 8. Technická pomoc, spadlá ská-
la, Měchenice, 7. 4. 18:31–19:26, 1+1. 
Opět nějaký inteligent vyhodil žhavý 
popel na kompost a požár byl na světě. 
KOPIS Kladno nás povolalo na požár 

velikosti 1 x 2 m. O pět minut později, 
v době, kdy jsme se chystali vyjet ze 
základny, přišel další příkaz k výjezdu – 
na spadlou skálu do Měchenic. Opera-
tivně jsme rozdělili síly, první družstvo 
vyrazilo na požár kompostu v počtu 1+2 
do Davle, druhé družstvo vyrazilo 
k události do Měchenice v počtu 1+1. 
Požár na Třešňovce byl zlikvidován bě-
hem 40 minut. Situace kolem spadlé 
skály byla komplikovanější s hledáním, 
protože žádná skála na silnici nespadla, 
byl to planý poplach. Obě družstva byla 
zpět na základně a ve výjezdu ve 20:00. 
 
 Na závěr jedna rada: Pokud bu-
dete pálit na svých zahradách, pozem-
cích nějaký odpad přírodního charakte-
ru, nezapomeňte každé pálení nahlásit 
na příslušném HZS kraje. Je to pak pře-
kvapení pro vás i nás, když k vám přije-
deme a je vše v pořádku. V tu dobu nás 
může potřebovat někdo jiný, u důleži-
tější události. Za nenahlášené pálení  
a zbytečný výjezd jednotek požární 
ochrany vám může být uložena pokuta 
v řádu několika desítek tisíc korun. 

 
Ing. Alexander Sedláček—velitel JSDH 

(Pokračování ze stránky 9) 

 Rok 2019 jsme zahájili návště-
vami valných hromad a plesů okolních 
sborů. Výroční schůze sloupeckých 
hasičů se uskutečnila v sobotu 19. led-
na v sále Hotelu Pivovar v Davli.  
Na programu bylo zhodnocení činnosti 
za rok 2018. A že bylo co hodnotit – 
sportovní soutěžní činnost přípravky, 
mladých hasičů, dorostenců, doroste-
nek i družstev dospělých, brigádní  (Pokračování na stránce 11) 

SDH Sloup 
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a kulturní činnost, práci zásahové jed-
notky a mnoho dalších aktivit. Předána 
byla i některá ocenění, medaile za věr-
nost apod. Za městys Davle jsme byli 
pochváleni za práci pro obec a repre-
zentaci. Jako malé poděkování jsme 
obdrželi od pana starosty Jiřího Pro-
kůpka obrovský dort.  
 V sobotu 2. února jsme uspořá-
dali tradiční vepřové hody v naší hasič-
ské zbrojnici. Druhou březnovou sobo-
tu jsme opět v hojném počtu a přede-
vším v maskách posílili davelský maso-
pustní průvod. Počasí vyšlo na jednič-
ku, a tak nic nebránilo bujarému vese-
lí.  
 S příchodem teplých jarních 
dnů jsme se přesunuli z našeho zimní-
ho útočiště, školní tělocvičny, na čers-
tvý vzduch. Jen pro představu, trénuje 
se ve čtyřech skupinách. V úterý pří-
pravka, ve středu mladší mladí hasiči  
a ve čtvrtek starší. K tomu se ještě při-
pojuje se svými tréninky sloupecké 
družstvo žen. Ve Sloupu to prostě žije. 
Jsme rádi, že se rozrostla i základna 
vedoucích a jejich pomocníků z řad 
mladých hasičů a dorostenců. Tak to 
má prostě být, děkujeme.  

 V únoru jsme vyrazili na druhý 
konec republiky na halové mistrovství 
do Havířova. Na start se postavila dvě 
družstva – jedno mladší a jedno starší. 
Soutěžilo se v uzlové štafetě, štafetě 
dvojic a štafetě 4 x 40 m. Mladší se 
umístili na velmi pěkném 6. místě  

z 28 družstev a starší obsadili 22. místo  
z 39 družstev. Zúčastnili jsme se také 
velmi úspěšně dvou uzlových štafet,  
ve Stříbrné Lhotě a ve Středoklukách.  

 V sobotu 6. dubna jsme se při-
pojili k široké veřejnosti akcí Ukliďme 
Česko. Ve Sloupu jsme se sešli 3 do-
spělí a 33 dětí. O den později vyrazili 
mladí hasiči na výlet. Nejprve si pro-
hlédli základnu profesionálních hasičů 
v Jílovém u Prahy a poté vyrazili na 
obhlídku nedaleké štoly. Zpáteční ces-

ta vlakem byla skvělá. V sobotu 13. 4. 
jsme uspořádali ve Sloupu každoroční 
sběr železného šrotu. V průběhu dub-
na získali i někteří z mladých hasičů 
odbornost zdravotník a kuchař. Členo-
vé zásahové jednotky se účastnili pra-
videlného školení nositelů dýchací 

techniky. 
V neděli 14. 4. jsme zajeli na první sou-
těž v požárních útocích do Křepenic  
u Sedlčan. Perfektně připravenou sou-

těž a dojem z ní kazilo pouze chladné 
počasí. Organizátoři si dali záležet 
a pro děti připravili vytopenou soko-
lovnu a teplou polévku na zahřátí. 
Svou premiéru si zde odbyla přede-
vším naše přípravka. Ve dvou útocích 
předvedla velmi statečné výkony, kte-
ré přinesly dětem (především protože 
naše družstva byla v závodě samotná) 
první dvě medailová místa. Koncem 
dubna jsme zavítali opět po roce  
na tzv. kostelecké útoky.  
 Připravujeme se na důležité 
závody sezony – okresní kola. Příprav-
ka bude závodit 11. 5. v Zahořanech  
a mladí hasiči 18. 5. na hřišti v Boja-
novicích. Družstvo žen se chystá na se-
zonu v extralize a muže čeká první 
závod na davelském hřišti v sobotu  
4. 5. 2019 na okrskovém kole. V úterý 
30. 4. budeme pořádat tradiční pálení 
čarodějnic s maskami a soutěžemi, 
letos s podtitulem Ze života hmyzu. 
Dovolte mi, abych vás pozvala i na dal-
ší chystané akce našeho sboru. V so-
botu 4. srpna plánujeme Letní oslavy 
piva, fotbalu a muziky a v neděli 8. září 
memoriál Jaroslava Zajíčka v požárním 
útoku pro mladé hasiče. Všem našim 
příznivcům děkujeme. Bližší informace 
o našich aktivitách najdete  
na www.sdhsloup.cz.  

 
Sváťa Chrastilová, kronikářka sboru 

(Pokračování ze stránky 10) 

http://www.sdhsloup.cz/
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 V sobotu 6. dubna se konal tra-
diční jarní úklid Davle, letos poprvé jako 
součást akcí Ukliďme Česko. V 10 hodin 
se u nádraží na Sázavě sešlo asi 20 od-
hodlaných účastníků. První skupinka 

čistila okolí nádraží a školky a pěší cestu  
od nádraží k mostu Vltavanů. Většina 
lidí se však vrhla do rokle pod altánkem, 
kde byla situace značně neutěšená. 
 Hromady plastových lahví, ple-

chovek a sklenic se tam mísily s pozů-
statky černé skládky, která pod altán-
kem v nedávné minulosti kvetla. Bohu-
žel značná část nepořádku tam je nahá-
zená od partiček, které si v altánku zpří-
jemňují dlouhé chvíle všelijakou kon-
zumací a s pořádkem si hlavu nelámou. 
Přímo pod altánkem jsme našli hned 
dva celé odpadkové koše, které ještě 
nedávno stály nahoře. 
 Celkově jsme shromáždili okolo 
35 pytlů nepořádku, co bylo možné, to 
jsme vytřídili.  
 Uklizená místa velmi prokoukla  
a zase lákají k vycházkám. Doufejme,  
že to takto chvíli vydrží. 
 Po akci jsme pokračovali v parku 
opékáním buřtů a drobnou jarní ornito-
logickou přednáškou. V jejím průběhu 
jsme pověsili dvě nové ptačí budky – 
jednu na břízu na křižovatku za park  
a druhou dozadu nad fotbalové hřiště. 
Snad se novým obyvatelům budou vý-
kony hráčů na hřišti líbit. 
 
 Děkujeme všem účastníkům  
za obětavost a pracovitost. Další uklíze-
ní bude na podzim, včas budeme infor-
movat. 
 

Jiří Čtyroký, komise životního prostředí 

Ukliďme Česko 

 Na hranicích davelského katastru 
se nachází dnes vzácný kus relativně 
divoké přírody. Jedná se o zalesněné 
stráně a rokle s potůčky Rejžovským  
a Netahalkou, které spadají do údo- 
lí Bojovského potoka  
ve smíšených lesích 
tvořených převážně ha-
bry, duby, buky, bříza-
mi, borovicemi, smrky, 
modříny, ale i jedlemi  
a vzácnějšími tisy, které 
zde byly původní dřevi-
nou.  
 Na tomto území 
nalézá útočiště poměr-
ně pestré společenství 
divokých zvířat. Vedle 
divokých prasat zde žije 
zvěř srnčí, tlupa daňků  
a na bojovských strá-
ních se rovněž dobře 
daří mufloní zvěři. Řada 

z nás sem chodí na procházky a teď 
zjara se člověk zaraduje, když zpozoruje 
honcující se zajíce, tokající bažanty ne-
bo některého z datlů či jiné lesní ptac-
tvo.  

 Myslivost v lesní části této lokali-
ty provádějí myslivci čtrnáctého úseku 
rozsáhlé honitby Jíloviště, která se roz-
prostírá od Bojovského údolí až k Be-
rounce a má na šedesát členů. Přilehlá 
pole a stráně nad Davlí pak spadají  
pod honitbu Masečín.  
           V nepřístupných svazích nad údo-
lím nalezneme vzácné byliny, v nivách 

Bojovského potoka 
třeba žlutě kvetoucí 
blatouchy nebo bledu-
le. Po dešti na kameni-
tých výspách a v bři-
dličných stržích může-
me potkat i chráněné 
mloky, což svědčí o do-
savadní zachovalosti 
zdejšího přírodního 
prostředí. Kéž se tento 
náš kousek divočiny 
zachová i pro budoucí 
generace nenarušen 
přílišným lidským tla-
kem nebo bezohled-
ností.  

Milan Tichý 

Rokliny a stráně Bojovského údolí 
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 Také s příchodem jara v Dave-
láčku probíhají naše pravidelné aktivity. 
Úspěšně pokračujeme v projektu S Da-
veláčkem pro rodinnou pohodu a čeká 
nás poslední půl roku intenzivní práce 
s našimi klienty, kteří do projektu již 
vstoupili nebo ještě vstoupí. Do součas-
né doby jsme v rámci projektu již aktiv-
ně pomohli cca 48 rodinám. S rodinami 
jsme navázali spolupráci, získali jejich 
důvěru, rodiče se zúčastňují našich se-
minářů a školení a všech klíčových akti-
vit, které pořádáme. Pro děti organizu-
jeme tvořivé dílničky, výlety a mnoho 
dalšího. Našim potřebným pomáháme 
pravidelně také s potravinovou pomocí, 
protože i v letošním roce jsme se zare-
gistrovali v Potravinové bance a máme 
tak možnost čerpat potravinovou a dro-
gistickou pomoc. Také v letošním roce 
pokračuje naše spolupráce s firmou 
Tesco, které jsme nesmírně vděční za 
jejich vánoční překvapení plné dárků 
pro děti, které Daveláčku připravili. 
Spolupráce si velmi vážíme, protože 
neziskových organizací, které mohlo 
Tesco oslovit a nabídnout svou pomoc  
a podporu, je velké množství.  
 V letošním roce opět navážeme  
na skvělou a již dlouhodobou spolupráci 
s Nadačním fondem Avast, který nás 

opět oslovil a nabídl svou finanční pod-
poru. Právě zpracováváme projekt  
na prázdninové putování a věříme, že 
díky naší patronce Marcele Římalové 
budeme úspěšní. Po loňském projektu 
Prázdniny s Daveláčkem chceme i letos 
navázat něčím podobným a pro děti 
připravit týdenní program na letní 
prázdniny s poznáváním okolí a spojený 
s mnoha dalšími sportovními, zábavný-
mi a vzdělávacími aktivitami. Plníme tak 
přání našim dětem, které na prázdnino-
vý týden stále vzpomínají a rády by pro-
žily podobné dobrodružství i o letošních 
prázdninách. 
 
Uklízíte s příchodem jara své skříně? 
 V případě, že jste se pustili  
do úklidu ve skříních a máte zachovalé 
a vyprané dětské oblečení a obuv i ob-
lečení a obuv pro dospělé, které je vám 
líto vyhodit a mohlo by posloužit dále, 
můžete ho věnovat Daveláčku. Shro-
mážděné oblečení bude nabídnuto rodi-
nám,  o které se staráme, případně dal-
ším občanům, kteří nás osloví s žádostí  
o pomoc. Oblečení přineste do kancelá-
ře Spolku Daveláček v budově úřadu 
městyse Davle. V případě naší nepří-
tomnosti ho můžete zanechat u dveří. 
 Děkujeme všem za darované 

věci, každé pomoci a podpory si velmi 
vážíme. 
 
Další aktivity 
 Spolek Daveláček se organizačně 
podílí i na Dětském dni. Děti čeká den 
plný soutěžení, zábavy a samozřejmě 
zasloužených odměn. Budeme se moc 
těšit na setkání s vámi. 
 V prostorách Daveláčku i nadále 
probíhají lekce Hrátky s pamětí, které 
pořádá paní Hana Navrátilová, která 
zlepšuje nejen seniorům jejich paměť  
a duševní kondici. Těší nás, že se 
v Daveláčku takové aktivity pořádají. 
Další informace jsou dostupné na na-
šich webových stánkách  
www.davelacek.cz. Podrobné informa-
ce o projektu, jeho plnění a rozpis jed-
notlivých aktivit, které s našimi klienty 
organizujeme, je také dostupný na we-
bových stránkách. 
 Srdečně děkujeme všem našim 
podporovatelům a příznivcům za po-
moc, i sebemenší částka na našem 
transparentním účtu má pro nás velký 
význam a pomůže tam, kde je to potře-
ba. Vaší pomoci si nesmírně vážíme  
a děkujeme za ni. 
Přejeme krásné léto 

Spolek Daveláček 

 V sobotu 23. 3. 2019 se konal  
v Davli již tradiční Dětský karneval. Přes 
sto dětí si užilo krásné sobotní odpoled-

ne plné hudby, tance a zábavy a nej-
hezčí masky si vysloužily sladkou odmě-
nu. V letošním roce se karneval nesl  

v duchu Ve-
černíčku, tak-
že i oceněné 
masky odpo-
vídaly tomuto 
tématu. Nej-
větší úspěch 
měly Mach  
a Šebestová, 
Krakonoš, Te-
levize s ovla-
dačem a malý 
Ferda Mrave-
nec. Navštívil 
nás Večerní-
ček na jedno-

kolce a děti si mohly zkusit zastepovat 
se skupinou TS Andrea pod vedením své 
umělecké vedoucí Andrey Myslivečko-
vé. 
 Pořadatelé děkují za pomoc Úřa-
du městyse Davle, řecké taverně Thes-
saloniki v Davli, cukrárně Hájek & Háj-
ková ve Štěchovicích, cukrárně Fregatta, 
cukrárně Cafebar a Petrovi Švejdovi. 
Děkujeme také rodičům za vynaložené 
úsilí na přípravu krásných masek a těší-
me se na setkání opět za rok.  

Martin Kavan 

Dětský karneval 

S Daveláčkem pro rodinnou pohodu 

http://www.davelacek.cz/
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Co se děje kolem nás 

 V sobotu 23. března proběhl 

Memoriál k 74. výročí zajištění nepo-

škozeného Ludendorffova mostu jed-

notkou 9th AD US ARMY formou vzpo-

mínkové jízdy.  

 Davle pro tuto historickou udá-

lost poskytla kulisy pro filmové zpraco-

vání, a tak Starý most hrál hlavní roli ve 

filmu Most u Remagenu. Při této příleži-

tosti si místní mohli prohlédnout jedi-

nečně udržovaná vozidla z druhé světo-

vé války, která si ve filmu také zahrála. 

Sešlo se téměř 30 historických aut. 

 Most u Remagenu, tehdejší Lu-

dendorffův most, byl na konci II. Světo-

vé války vedle mostu ve Weselu posled-

ním nedotčeným mostem přes Rýn.  

 Byl postaven 

za první světové války  

v letech 1916—1918, 

aby bylo umožněno 

přesouvat více vojáků 

a válečného materiá-

lu na západní frontu. 

Projektantem mostu 

byl architekt Karl  

Wiener. Most měřil 

325 metrů. 

jh 

 Jako každý rok, i letos proběhl, 

nebo spíš procházel Davlí masopustní 

průvod organizovaný spolkem Trepka. 

Kdysi (přesněji již před deseti lety) 

nenápadný hlouček přátel s „vozem-

bouchem“, dnes již dav čítající bezmá-

la sto třicet osob doprovázený skoro 

profesionální kapelou. 

  „… jsem moc ráda, že se tehdy 

dvě rodiny rozhodly, že něco takového 

tady uspořádají a že se to stalo tradi-

cí… Když se konal poprvé, vůbec jsme 

o něm nevěděli, jen úplnou náhodou 

jsme měli napečené rohlíčky, takže 

jsme měli účastníky průvodu čím po-

hostit…“ vzpomíná Jarmila Hromádko-

vá (Soutok 2014). Od té doby se toho 

hodně změnilo – začátek průvodu se 

přesunul do středu obce, a tak se ote-

vřel široké veřejnosti. Rok od roku je 

nás tedy víc a víc a hostitelé 

s úsměvem poznamenávají, že musí 

mít i rok od roku víc napečeno… 

 Průvod prochází za zvuku písní 

téměř celou Davlí, tancuje se, zpívá  

a hoduje. Trasa se tedy prodloužila, 

kapela rozšířila, konec vrcholí zabijač-

kou, ale to důležité zůstává stejné – 

dobrá nálada, nadšení a sousedská 

pohostinnost, za kterou všem děkuje-

me.  

 Díky patří také již tradičně da-

velským dobrovolným hasičům, měs-

tysi Davle a všem zúčastněným – těší-

me se na vás opět za rok. 

Amelie Tomanová  

Masopustní průvod 

Setkání vojenských automobilů 
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 Rok 2018 byl podle údajů  
z pražského Klementina nejteplejší  
od roku 1775, kdy tam začalo 
soustavné měření teplot. Průměrná 
teplota za rok 2018 dosáhla  
12,8 stupně, což je o 3,2 stupně více 
než průměr za roky 1775 a 2014, tedy  
za více než dvě století. Mezi deseti 
nejteplejšími roky od konce 18. století 
jsou podle údajů z Klementina 
většinou roky ze začátku 21. století. 
Pouze o osmé a deváté místo se dělí 
rok 2008 s rokem 1994, protože oba 
měly stejnou průměrnou teplotu  
11,7 stupně Celsia. 
 Minulý rok byl podle údajů 
ČHMÚ nejteplejší i v rámci celé repub-
liky (od roku 1961), když teplota v Čes-
ku dosáhla 9,6 °C a byla o 1,7 °C vyšší 
než dlouhodobý normál vypočítaný  
pro období 1981 až 2010. Kromě úno-
ra a března byly všechny měsíce tep-
lotně nadnormální. Protože ve městě,  
a navíc ve městě hlavním, je teplota 
vždy o něco vyšší, byla v Davli zazna-
menána celoroční průměrná teplota 
„jen“ 9,96 °C, přičemž dlouhodobý 
průměr činí 8,5 °C. Teplejší byly v po-
sledních dekádách jen roky 1994, 2000 
a 2007. Přitom suma srážek byla hlu-
boce podnormální, pouhých 401,7 mm 
(průměrná hodnota je ca 530 mm), jde 
tedy o jeden z nejsušších roků a deficit 
vody se od roku 2015 dále zvyšuje. 
Méně srážek se vyskytlo jen rok po po-
vodních, v roce 2003 to bylo pouhých 
307,08 mm. 
 3. ledna byla zaznamenána se 
sněhovými vločkami i deštěm první 
bouřka – těch bylo za rok 34, poslední 
21. září. V červnu a červenci bylo něko-
likrát i více bouřek v jeden den.  V po-
lovině ledna se objevil první sníh, 
přišel i první ledový den s průměrnou 
celodenní teplotou –1,2 °C, 10 dní 
sněžilo, 9 dní mrzlo, ale přesto byla 

měsíční teplota kladná. Větší mrazy 
přišly až v únoru, mrzlo 22 dní  
a na konci měsíce přišlo ochlazení 
doprovázené silným větrem a ranní 
teploty byly –15 °C. Srážky přitom ne-
dosáhly ani 8 mm. Také březen byl 
chladnější a dosti i větrný (nižší teplota 
byla jen v roce 2006). Duben s 12,45 °C 
byl výrazně nadprůměrný. Srážek 
spadlo jen 33 % dlouhodobého 
normálu pro toto období. Stejné to 
bylo v květnu, kdy napršelo pouhých 
22 mm, přičemž teplota se již vyšplha-
la i na 30 °C. Srážkových dní bylo  
za rok 135, z toho sníh padal 32krát. 
 Často se jako obvykle na souto-
ku vyskytovaly mlhy, ale ani hori-
zontální srážky nezabránily pokraču-
jícímu suchu, zvláště půdu vysušovaly 
poměrně silné větry. 
 Vichřice Friederike, s rychlostí 
větru 90 km až 120 km/h (na Fichtlber-
gu v Krušných horách 175 km/h), dora-
zila do ČR již v lednu, další o rychlosti 
větru až 125 km/h pokračovaly  
i v březnu i když slabší než vichřice 
Eberhard, která způsobila nejen v Čes-
ku velké škody. Tato větrná bouře  
lámala stromy, trhala střechy a kom-
plikovala železniční i automobilovou 
dopravu. Desítky tisíc domácností se 
ocitly bez proudu, energetici vyhlásili 
kalamitní stav, škody dosáhly desítek 
milionů korun. V lesích vichřice poni-
čila asi milion stromů, její důsledky 
jsme mohli pozorovat i v nejbližším 
okolí Davle. Další vichřice zasáhly ČR  
v září, poničily jen v lesích státního 
podniku LČR asi 300 000 m³ dřeva. 
 V březnu ještě mrzlo a sněžilo 
(6x), 8. 3. se do Davle vrátili špačci,  
o týden dříve se nad řekou dva dny 
pohyboval orel mořský. Ten pak byl 
vidět v páru i na konci roku. Naše 
„domácí“ labutě měly v tomto roce 
pouze 3 mladé. Ještě snad zmínit,  

že při lednovém sčítání vodního 
ptactva (12. 1.) se v Davli na řece 
pohybovali (ks): racek 26, labuť 2, 
kachna březňačka 32^ a 17+ (a dále 
dvě kachny „myslivecké“?^ – větší 
světlejší, zřejmě kříženci kachny divo-
ké), celkem 79 ks. 
 Poslední mráz byl o Velikono-
cích 30. března ráno (–1 °C) a den  
s průměrnou mrazovou teplotou na-
stal po nástupu jara 21. 3. (–2,2 °C). 
První podzimní mráz se dostavil až 
16. 11. (–3 °C s průměrnou denní tep-
lotou –1 °C). Šest srážkových dnů  
v listopadu (dvakrát sněžilo) dalo 
pouze 13,9 mm vody. 
 Zmíněné vichřice a pokračující 
nedostatek vody samozřejmě ovlivnil  
i výnosy zemědělců a oslabování les-
ních porostů. Kůrovec se objevil  
na smrku i v mnoha zahradách v obci. 
Ze strany části vlády bylo poněkud 
laciné a neoprávněné obviňování 
lesníků za kalamitní výskyt tohoto 
škůdce, k čemuž se radostně připojili 
tradiční mluvčí tzv. ochránců přírody. 
Na špatnou situaci a potřebu jejího 
řešení lesníci včas upozorňovali, ale 
celkově bylo na problém zřejmě zalo-
ženo již na počátku 90. let reorganizací 
státních lesů. 
 V nejbližším okolí usychaly  
i hluboko kořenící borovice, k jejichž 
kořenům se skrz síť kořenů mělce 
kořenících stromů voda vůbec nedos-
tala. Málo vody bylo i v okolních poto-
cích. 
 
Meteorologické rekordy v roce 2018 
 
Maximální naměřená teplota 35 °C 
   — 9. srpen 
Minimální naměřená teplota –15 °C 
   — 27. únor 
Maximální denní srážky 32,0 mm  
   — 23. září 
Maximální měsíční srážky 87,57 mm 
   — červen 
Minimální měsíční srážky 7,68 mm  
   — únor 

kv 

Teplo, ale hlavně sucho 

Měsíc 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 sa/rok 

Teplota 2,77 - 2,77 1,22 12,45 16,96 18,23 20,29 21,64 14,33 8,89 3,4 2,13 Ø 9,96 °C 

Srážky 24,08 7,68 33,02 11,54 22,35 87,57 39,6 17,5 62,8 27,1 13,9 54,6 401,7 mm 

Údaje o průměrné měsíční teplotě a srážkách roku 2018 
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 V Davli se 25. dubna uskutečni-

lo jarní setkání pracovníků a příznivců 

klášterů podnícené pracovní skupinou 

Klášterní kulturně historické stezky při 

UK v Praze, o které jsme již dříve na 

stránkách Soutoku informovali 

(www.klasterni-stezky.cz). Uvedené 

stránky vznikly na jaře roku 2017,  

aby propojily univerzitní a klášterní 

prostředí a poskytly zájemcům o kláš-

terní dějiny i klášterní současnost po-

hodlný způsob, jak se něco dozvědět. 

Stránky budou postupně doplňovány 

o praktické informace i aktuality  

z klášterního prostředí. 

 Kláštery jsou součástí naší spo-

lečnosti, ty funkční i ty zrušené. Dneš-

ní společnost se na podobné instituce 

spojené s církví dívá skrz prsty, ale je 

nutné vědět, že právě středověké 

kláštery byly především centry vzdělá-

ní nejen prostřednictvím studia a opi-

sování knih, v klášterních areálech 

vznikaly první školy a v některých se 

také kladl důraz na kontakt mezi mni-

chy a okolním obyvatelstvem, což 

vedlo nejen k prohlubování nábožen-

ského života, ale hlavně k šíření vzdě-

lanosti, hospodářských znalostí u šir-

ších vrstev prostých lidí a zvyšování 

jejich kulturnosti. Bylo tomu tak  

na britských ostrovech a zejména  

v Irsku, kam před i po pádu Římské 

říše uteklo mnoho mnichů a vzděla-

ných lidí.  Mnozí se pak vraceli  

na kontinent jako misionáři a jedním  

z nich byl i Mullagh, také zvaný Kilián, 

jemuž je zasvěcen i náš kostel. 

 Ten založili mniši jednoho  

z našich nejstarších benediktinských 

klášterů, který je pro svou polohu 

nazýván Ostrovský. Po Václavských 

slavnostech snad již všichni vědí, že je 

zasvěcen sv. Janu Křtiteli a také to, jak 

se hlava dostala na obecní znak. 

 Dvacet účastníků z třinácti lo-

kalit se sešlo v klubovně Vltavanu, kde 

se krátce seznámili s obcí a historií 

tohoto spolku. Po občerstvení se 

všichni přepravili ke kostelu a v té 

době se po okolí plavící „Luďa“ všech-

ny přepravila na ostrov. Významné 

bylo, že se setkání mohl zúčastnit  

i prof. Petr Sommer, který byl příto-

men u posledního archeologického 

výzkumu v letech 1974 a 1975 a pro-

vedl nás zbytky kláštera se svým od-

borným výkladem. Po jeho odjezdu 

jsme díky paní Žemličkové mohli na-

vštívit i kostel sv. Kiliána. Se stručným 

popisem a upozorněním na další zají-

mavosti se někteří zdatní jedinci vyda-

li i do zvonice. Dále pokračovalo jed-

nání v salonku Hotelu Pivovar,  

kde pracovníci muzea v Jílovém před-

stavili prezentaci videa s vizualizací 

dřívější podoby kláštera s pozváním  

k návštěvě naučné stezky Sekanka 

(dříve spíše než městečko řemeslnická 

osada zaniklá po vpádu Braniborů  

v poslední čtvrtině 13. století, archeo-

logické naleziště). Navazující prezen-

tace připravená již pro dřívější setkání 

mj. ukázala náměty na využití zmíně-

ných objektů, jak je připravili již před 

lety „mladí architekti“ ve vizi rozvoje 

Davle, některé návrhy na vyznačení 

klášterních stezek, v jejichž centru  

či počátku by byl právě Ostrovský 

klášter. 

 Kronikář přitom opět upozor-

nil, že tato státem chráněná památka 

se jmenuje Klášter sv. Jana Křtitele, 

nikoli jak je uvedeno na panelech na-

učné stezky pokračující i na ostrov  

a končící na autobusové zastávce  

U Kiliána – klášter Stětí sv. Jana Křtite-

le. Tento název nese v ČR několik kos-

telů, ale vzhledem k dostupným histo-

rickým dokumentům, ve kterých se  

v souvislosti s naším klášterem termín 

stětí, tj. decisio nevyskytuje, je zřejmě 

správný název uváděný dr. Z. Bohá-

čem v publikaci vydané v roce milénia 

„OSTROV Tisíciletá historie zmařené-

ho kláštera“ (Monasterii sancti Joan-

nis in Insula et sub Rupe). 

 Tento název již zmiňuje i kláš-

ter ve sv. Janu pod Skalou (sub Rupe), 

kam by Davle ráda nasměrovala jednu 

z klášterních stezek, navržena byla 

dosud trasa přes Zbraslav do praž-

ských Emauz. V závěru kronikář připo-

menul, že příští rok uplyne 600 let  

od vypálení kláštera a snad by bylo 

vhodné toto výročí využít a nějak při-

pomenout ty, kteří se zasloužili o hos-

podářský, kulturní a duchovní rozkvět 

tohoto kraje. 

kv 

Klášterní stezky 
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 Mnohým z vás čtenářů Soutoku 
se v této zimě poštěstilo setkat se 
v Davli a přilehlém okolí s naším největ-
ším dravcem orlem mořským. Asi větši-
na z vás ho nejspíš viděla, jak krouží 
v termických proudech nad řekou  
a svým orlím zrakem zkoumá svět pod 
sebou v údolí. 

 Orel mořský, latinsky Haliaeetus 
albicilla, je impozantní dravec s roz-
pětím křídel až 2,3 metru. Vzhledem 
k této velikosti se rád nechá unášet  
na stoupavých vzdušných proudech. 
Právě při plachtění nejlépe vynikne jeho 
charakteristická silueta tvořená „prkno-
vitými“ křídly a širokým klínovitým oca-
sem. Právě podle zbarvení ocasu se 
pozná, jak je pták starý. Koresponduje-li 
zbarvení ocasu s hnědým zbarvení těla, 
pak se jedná o mladého ptáka. Pokud 
však je ocas bílý a k tomu světlejší krk 
s hlavou s jasně žlutým zobákem,  
pak vám nad hlavou krouží dospělý 
pták. Zobák orla je vidět na siluetě 
kroužícího dravce i bez dalekohledu  
na větší vzdálenost, a tak se dobře po-
zná od ostatních dravců.  
 Život tohoto dravce je poměrně 
úzce vázán na vodu, neboť jeho potravu 
tvoří výlučně ryby a vodní ptáci. Těžiš-
těm jeho hnízdního výskytu v Evropě 
jsou nejen mořská pobřeží Norska 
a Švédska, ale také rozsáhlé jezerní  
a rybniční oblasti s velkými lesními kom-
plexy na severu Německa a v Polsku. 
Dále pak v Pobaltských zemích, Finsku  
a Rusku. U nás hlavními lokalitami,  

kde orel mořský již tradičně hnízdí, jsou 
Třeboňsko, Dačicko, Českolipsko, jižní 
Morava. V posledních letech je zazna-
menáván lehký nárůst jeho početnosti, 
proto obsazuje nové příhodné lokality – 
Blatensko, Český ráj, Lipno, Ostravsko. 
Nejblíže nám hnízdí v Brdech, v lesích  
u vodního díla Švihov na Želivce  
a u Sedlčan. Po vyhnízdění se začínají 
někteří orli toulat, a tak během druhé 
poloviny léta je možné tyto ptáky za-
stihnout například na rybnících u Netvo-
řic, kam zalétají za potravou. 
 S příchodem podzimu a zimy se 
na naše nezamrzající řeky a jezera sta-
hují jak naši ptáci, tak i ptáci severských 
populací, kteří tu společně přečkají  

toto období a hned s prvními náznaky 
jara mizí zpět na svá hnízdiště. Určitě již 
touto dobou sedí na vejcích. Pokud má-
te chuť a možnosti a chcete se do sou-
kromí orlů a nejen jich podívat, doporu-
čuji kanál YouTube, kde si můžete nala-
dit i přímý přenos z hnízda těchto ptá-
ků. Něco podobného nabízí i aplikace 
do mobilu Nature Cameras na Google 
Play. Chcete-li se vypravit za našimi 
orly, doporučuji podívat se na pozoro-
vání ptáků na adrese www.birds.cz,  
kde v sekci pozorování najdete aktuální 
data o výskytu ptáků. To se vyplatí 
zejména při plánování výprav za zimují-
cími  ptáky.  
 Přeji vám mnoho krásných chvil 
při pozorování přírody, orlům úspěšnou 
hnízdní sezonu a v zimě v Davli na shle-
danou. 

                                                 Ota Vorel 

Něco málo o orlu mořském v Davli 
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 V pátek 26. dubna jsme v Davli 

splatili část dluhu vůči někdejším obyva-

telům obce, kteří mezi lety 1939 až 

1945 skončili v nacistických táborech 

smrti. Myšlenka na připomenutí jejich 

tragického osudu existovala již delší 

dobu a nyní se ji podařilo uskutečnit. 

 Po přivítání hostů proběhl  

ve 14 hodin na místě bývalé synagogy 

ceremoniál odhalení pamětní desky 

připomínající zahynulé židovské spolu-

občany. Ve Vltavské ulici se nad pizzerií 

shromáždilo na 70 lidí z Davle, okolních 

obcí i hlavního města, kteří úvodem 

vyslechli projev 1. místopředsedy židov-

ské obce pana Františka Bányaie. 

 Následoval přednes dvou básní 

Petra Ginze (z terezínského časopisu 

VEDEM) Sárou Kristýnou Hostašovou ze 

ZŠ Štěchovice a Amálkou Juřenčákovou 

ze ZŠ Davle, které pak společně s kroni-

kářem četly jména davelských židov-

ských rodin, které se staly oběťmi holo-

kaustu. Zapálit u nového pomníku svíč-

ky nebylo ve větrném počasí jednodu-

ché, ale za pomoci zúčastněných se to 

povedlo. Připomenuli jsme ty, kteří se 

narodili, žili nebo jen krátce bydleli  

v Davli a byli zavražděni v koncentrač-

ních táborech Treblinka, Osvětim, Malý 

Trostinec a Mauthausen: 

Hugo Frankmann, Ida Frankmannová, 

Arnošt Guth, Richard Guth, Anna Gut-

hová, Jana Guthová, Leopold Jelinek, 

Antonín Kareš, Emil Kárný, Edmund 

Kraus, Josef Kraus, Karel Kraus, Luděk 

Kraus, Berta Krausová, Emil Lederer, 

Hermína Ledererová, Kamila Lederero-

vá, Kamila Rindová, Rudolf Seidl, Elsa 

Seidlová, Zdenka Seidlová. 

 Spisovatel Benjamin Kuras pře-

četl hebrejsky židovskou modlitbu Kadiš 

a přítomní vyslechli melodii písně Oseh 

Shalom (Ten, jež činí pokoj), kterou  

na altovou flétnu zahrála Kateřina 

Obermajerová. Ta pak s panem Bá-

nyaiem odhalila pamětní desku, na kte-

ré je Davidova hvězda, obrázek někdejší 

synagogy a nápis: 

 

NA TOMTO MÍSTĚ STÁLA V LETECH 

1880 — 1960 SYNGOGA. 

VĚNOVÁNO PAMÁTCE ŽIDOVSKÝCH 

OBČANŮ DAVLE A OKOLÍ, 

OBĚTÍ ŠOA Z LET 1939 — 1945 

 

 Účastníci slavnosti se přesunuli 

na úřad městyse, kde byla v obřadní síni 

vernisáží zahájena výstava „Můj zákon 

je člověk“ zabývající se historií židovské-

ho osídlení Davle a okolí, druhou světo-

vou válkou, osudy lidí, jejichž jediným 

proviněním bylo, že se narodili jako 

Židé, některými zajímavými osobnostmi  

a vzpomínkami pamětníků. 

 V rámci zahájení výstavy, za jejíž 

sestavení a dlouhodobé shromažďování 

všech materiálů, předmětů, fotografií  

a dokumentů i za vlastní umístění nové-

ho památníku je potřebné poděkovat 

paní učitelce Obermajerové, zaznělo 

několik přednášek: 

 PhDr. Tomáš Krákora hovořil  

o vývoji židovské komunity v Davli, prof. 

Pavel Hošek, Ph.D., příbuzný Karpeleso-

vých, pak vyprávěl o své rodině v pří-

spěvku „O židovském starostovi Davle“, 

který jste si před časem mohli číst  

na stránkách Soutoku. Organizátorka 

akce PhDr. Kateřina Obermajerová pak 

(Pokračování na stránce 19) 

Připomenuli jsme oběti šoa 
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vypustila svůj připravený příspěvek  

„K transportům davelských Židů do kon-

centračních táborů Treblinka, Malý 

Trostinec a Osvětim“ a místo toho pře-

četla přítomným několik vybraných 

pasáží z knihy vzpomínek Richarda Gla-

zara „Treblinka, slovo jak z dětské  

říkanky“... 

 Bylo možné shlédnout dokument 

"Jitka Růžičková (1930) – Životopis", 

který podle podkladů K. Obermajerové 

natočil Adam Drda v rámci projektu 

"Příběhy 20. století TV". 

 

 K dispozici bylo občerstvení, 

ochutnávka typických pokrmů včetně 

nekvašených chlebů – macesů. Vždyť 

právě končil pesach! Pokud nevíte, co 

to je, měli jste si na výstavu zajít, snad 

ještě bude otevřená. Je tam mnoho 

zajímavých informací i o historii a zvy-

cích národa, který je bezpochyby sou-

částí „křesťansko-židovské kultury“,  

na kterou se v poslední době mnozí, 

když se to hodí, odvolávají. Přitom, bu-

dou volby, se opět ohání národem  

a v podstatě neexistujícími imigranty. 

Škoda že zájem dosud není valný. Snad 

připomenout citát — ten kdo se nezají-

má o svoji historii, bude si ji muset zno-

vu prožít… 

kv 

 

Krajská správa a údržba silnic Středočeské-

ho kraje, jako správce silnic II. a III. tříd 

připravuje opravu památkově chráněného 

mostu ev. č. 106-001 ve Štěchovicích. Byl 

proveden diagnostický průzkum a dále 

proběhla mimořádná prohlídka mostního 

objektu a výpočet zatížitelnosti. Na základě 

těchto průzkumů a dokumentů byla zpra-

cována zpráva, která byla podkladem k zís-

kání stanoviska Národního památkového 

ústavu, pod jehož ochranu most jako kul-

turní památka spadá. Ve zprávě jsou uve-

deny tři možné varianty řešení opravy 

předmětného mostu. Dle závěrů interní 

odborné komise NPÚ-ÚOP středních Čech 

ze dnů 21. a 28. ledna a 4. března. 2019 je 

požadována varianta opravy se zachováním 

mostovky a provedením celkové sanace 

mostního objektu. Budou probíhat další 

jednání o způsobu a technických řešeních 

opravy mostu s NPÚ, a to ještě před zadá-

ním projekčních prací. KSÚS jako správce 

mostního objektu předpokládá dokončení 

jednání s NPÚ do 4/2019, dále zadání pro-

jekčních prací – předpoklad získání staveb-

ního povolení je do 4/2020 (pokud se nevy-

skytnou nepředvídané komplikace při inže-

nýrské činnosti), následně proběhne výbě-

rové řízení na zhotovitele stavebních prací  

a samotná realizace. Pokud nevzniknou  

v některé fázi přípravy komplikace,  

které povedou k oddálení termínu zahájení, 

nejbližší termín zahájení se jeví  

6–7/2020. S ohledem na dobu výstavby, 

kterou předpokládáme jednu stavební se-

zonu, pak bude nutné zvážit přesunutí za-

hájení stavebních prací na jarní měsíce 

roku 2021.  

Krajská správa a údržba silnic 

(Pokračování ze stránky 18) 
Informace o přípravě opravy mostu  

ve Štěchovicích 
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V červnu oslaví své životní jubileum 
paní Jarmila Rolincová 

Hodně štěstí, pevné zdraví 
přejeme tomu, kdo dnes slaví! 

Přejeme Tobě mami - měj se prostě 
krásně s námi. 

Vše nejlepší k narozeninám... 


